

أساليب المعاملة الوالدية وعلاقتها باضطرابات الشخصية لدى عينة من المراهقين

إعداد الطالب: سفر فرح بن نحيان المطيري

إشراف الدكتور: قطب عبده حنور

مستخلص

هدفت الدراسة إلى الكشف عن العلاقة بين أساليب المعاملة الوالدية المختلفة (المساواة والقسوة الزائدة والإهمال والحماية الزائدة) واضطرابات الشخصية لدى عينة من المراهقين السعوديين. وتكونت عينة الدراسة من (364) طالبا من طلاب المرحلة المتوسطة الصف الثالث، والمرحلة الثانوية الصف الأول والثاني بقسميه (الشرعي، والطبيعي)، وتتراوح أعمارهم بين (15-18) سنة، بمتوسط حسابي (16,39)، وبانحراف معياري (1,07)، بمنطقة المدينة المنورة محافظة المدينة المنورة، وكان عدد المدارس المتوسطة ثلاثة مدارس، والمدارس الثانوية ستة مدارس. واستخدم الباحث مقياس أساليب المعاملة الوالدية (إعداد القرني، 1993م)، ومقياس اضطرابات الشخصية إعداد ستيفن هيلر (ترجمة وتقنين عبد الله عسكر 2004م). وللتحقق من فروض الدراسة استخدم الباحث المتوسطات الحسابية والانحرافات المعيارية ومعاملات الارتباط والنسب المئوية وتحليل التباين الأحادي واختبار شيفية، وبينت النتائج وجود ارتباط دال إحصائياً بين أساليب المعاملة الوالدية من (الأب - الأم) واضطرابات الشخصية لدى المراهقين ووجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط درجات المراهقين باختلاف أساليب معاملتهم من الأب على اضطرابات الشخصية ووجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط درجات المراهقين باختلاف أساليب معاملتهم من الأم على اضطرابات الشخصية. وفي ضوء النتائج أوصى الباحث عدد من التوصيات منها: إعداد برامج وقائية وعلاجية لتخفيف من حدة اضطرابات الشخصية لدى الأبناء وإعداد برامج إنمائية وعلاجية لتحسين معاملة الوالدين لأبنائهم خاصة في مرحلة المراهقة وتفعيل دور الجمعيات والمراكز الخاصة بشئون الأسرة في تنمية الأساليب السوية لتعامل مع الأبناء، لمن هم مقبلين على الزواج.

Parental treatment styles and its relation with personality disorders in a sample of adolescents

Prepared by: Safar Farah bin Nohaian Almutairi

supervisor Dr.: Qotb Abdo Hannor

Abstract

This study aimed to reveal the relationship between the different Parental treatment styles (equal excess, cruelty, neglect and extra protection) and personality disorders in a sample of adolescents Saudis. The study sample consisted of (364) students from middle school third grade, and high school grade First and Second (Religious and Scientific), and aged (15-18) years, a mean (16.39), and standard deviation (1,07), Madina province of Medina, and the number of middle schools three schools, and secondary schools six schools. The researcher used the scale Parental treatment styles (preparation Qarni, 1993), and the measure of personality disorders preparation Steven Heller (translation and legalization Abdullah Askar, 2004). To investigate of the hypothesis of the study, the researcher used arithmetic means, standard deviations, correlation coefficients, Anova, and scheffe test. The results showed a correlation between the styles parental treatment of (Father - Mother) and personality disorders among adolescents, the existence of differences between the average scores of adolescents different styles treatment of the father on the personality disorders and the presence of differences between the average scores of adolescents different styles treatment of the mother on personality disorders. In light of the findings, the researcher recommended a number of recommendations, including: development of preventive programs and treatment to ease the severity of personality disorders in children, Preparation and development programs to improve the therapeutic treatment of parents to their children, especially in adolescence and activating the role of associations and centers on family affairs in the normal development styles to deal with the children, those who are on the verge of marriage.